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  المستخلص

 

البحث   هذا  د  يهدف  التوحُّ أطفال  رسوم  في  الجمالية  والقيم  الفنية  السمات  على  ف  التعرُّ إلى 

( العمرية  الآلي 12- 6للمرحلة  الحاسب  برامج  بواسطة  رقمياً  الرسوم  ومعالجة  عاماً،   )  

(Photoshop - Illustrator)    تقبُّل درجة  وقياس  الأطفال،  لملابس  مطبوعة  أقمشة  لتصميم 

 المتخصصين وأمهات الأطفال للتصميمات المستحدثة من رسوم أطفال التوحد لتسويقها محلياً. 

د للاستفادة  براز سمات وخصائص رسوم أطفال التوحُّ إ المساهمة في وترجع أهمية البحث إلى 

المساهمة في الدعم الإنساني وتعزيز القيم  ، إضافة إلى جمنها وتوظيفها في مجال الملابس والنسي 

إطلاق الشعور التعبيري  ، و2030والمهارات الفنية لأطفال التوحد بما يتفق مع رؤية المملكة  

نه قادر على إخراج شي  أو  ،وبين العمل الفني  ه والانفعالي لأطفال التوحد من خلال التفاعل بين

وإ جميل وتط،  الإبداعي  الفكر  استحداث  ثراء  في  الفنية  والمطبوعات  والزخارف  التصاميم  وير 

 ً  من رسوم أطفال التوحد.  تصميمات معالجة رقميا

الوصفي   المنهج  البحث  والسمات  واتَّبع  الجمالية  القيم  وتوصيف  تحليل  خلال  من  التحليلي، 

الأ التوحُّ لرسوم  فئة  في  د،  طفال  الأطفال  وأمهات  المتخصصين  آراء  من  واستطلاع  مجموعة 

جانب الدراسة التطبيقية من خلال المعالجة الرقمية لرسوم    ىلإ  التصميمات المقترحة في البحث،

 . طفال والمطبوعة رقمياً طفال فئة التوحد لتقديم تصميمات لأقمشة ملابس الأ الأ

(  0.01)  ( 0.05وقد أظهرت نتائج البحث وجود فروق ذات دلالة إحصائية عند مستوى دلالة ) 

ال العشر بين  ً يتصميمات  وفقا الباحثة،  قبل  من  المقترحة  ملائمة    ن  في  المتخصصين  لآراء 

ووجود فروق ذات دلالة إحصائية عند مستوى    التصميمات في تحقيق الجانب الجمالي والوظيفي،



بين التصميمات العشرين المقترحة من قبل الباحثة، وفقاً لآراء الأمهات  (  0.01)   (0.05)دلالة  

 صميمات في تحقيق الجانب الجمالي والوظيفي. في ملائمة الت 

إ أهمها:  التوصيات  من  البحث مجموعة  قدم  التي  وقد  والأبحاث  الدراسات  من  المزيد  جراء 

نتاج ما  إ ومشاركتهم في   ، تتناول رسوم وفنون الأطفال ذوي الاحتياجات الخاصة والاستفادة منها

والإيحق    والاستثمار  الدخل  المجتق  في  بوجودهم  من  معحساس  مستحدثة  تصميمات  وتكوين   ،

تصميم   مجال  في  تدريبية  برامج  تنظيم  إلى  إضافة  الأقمشة،  طباعة  في  واستخدامها  رسومهم 

وطباعة الأقمشة بهدف إعداد مصممين متنوعي الأساليب في هذا المجال، الذي يخلق فرص عمل  

 للموهبين. 

 الكلمات المفتاحية: 

 التوحد_ رسوم الأطفال_ تصميم الأقمشة. رسوم أطفال معالجة رقمية_ال
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ABSTRACT 
 

This research aims to identify the artistic and aesthetic values of the drawings of 

autistic children at the age of 6-12, digitize the autistic children's drawings through 

computer software to design printed fabrics for children's clothing, and measure the 

degree to which experts and children's mothers accept the designs developed from the 

autistic children's drawings to be marketed locally.  

The significance of the research is that it highlights the features and properties of 

autistic children's drawings to utilize and apply them in the area of clothing and textiles. 

In addition, it provides human support and promotes the artistic values and skills of 

autistic children in line with the Kingdom's Vision 2030. It also helps autistic children 

to express their emotions through enhancing their interaction with the artworks and 

encouraging them to bring out creative work. Moreover, it enrich creative thinking and 

develop artistic designs, decorations and printings to create digitized designs from 

autistic children's drawings.  

The study adopted the descriptive analytical research, which included the analysis 

and characterization of aesthetic values and features of autistic children's drawings and 

exploring the opinions of experts and mothers on a collection of designs proposed in 

the research. In addition, the study used the applied research through digitizing autistic 

children's drawings to provide designs for printed fabrics used in children's clothing. 

The results revealed that there were statistically significant differences at a 

significance level of 0.05,0.01 between the 20 designs proposed by the researcher based 

on the experts' opinions on the appropriateness of the designs in meeting the aesthetic 

and functional elements. In addition, there were statistically significant differences at a 

significance level of 0.05,0.01 between the 20 designs proposed by the researcher based 



on the mother's views on the appropriateness of designs in meeting the aesthetic and 

functional elements. 

The study recommended that  more research be conducted on the drawings and 

arts of children with special needs; more support be provided for those children and 

utilize their drawings and arts to enable them to earn income, make investment and feel 

engaged in the society; new designs of autistic children's drawings be created and 

utilized  in fabric printing; and  training programs be provided in the field of textile 

design and printing in order to prepare designers of various styles for the job market. 

key words: Digital processing - drawings for autistic children - children's 

drawings - textile design. 

 

 


